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    محمد صادقي
معاون س�يماي رس�انه ملي از طرح اين س�ازمان براي نقد 
و بررس�ي مجموعه ه�اي نمايش�ي س�يما در قال�ب برنامه 
تلويزيوني و جلس�ه نق�د و بررس�ي در دانش�گاه خبر داد. 
مرتضي میرباقري كه از زمان تصدي معاونت سیما طرح توسعه 
تولید مجموعه هاي نمايشي س��یما را كلید زده و حتي از تولید 
بیش از 100 سريال س��خن گفته است، اين بار از طرح جديدي 
خبر مي دهد كه در آن سريال هاي نمايشي تلويزيون به صورت 
آكادمیك نقد و بررسي مي شوند. سال ها پیش زماني كه برنامه 
»هفت« راه اندازي شد، زمزمه هايي از راه اندازي برنامه اي مشابه 
»هفت« براي نقد و بررس��ي برنامه هاي تلويزيوني و به خصوص 
س��ريال هاي نمايش��ي به میان آمد؛ طرحي كه تاكنون اجرايي 
نش��ده اس��ت. تلويزيون در مقابل اعتراضات متع��ددي كه به 
س��اختار و نحوه اجراي برنامه »هفت« وارد شد، ترجیح داد اين 
برنامه را چند بار دست به دس��ت كرده و در نهايت تعطیل كند. 

از فريدون جیراني گرفته تا محم��ود گبرلو و بهروز افخمي هیچ 
كدام نتوانستند »هفت« را آن گونه كه صداوسیما دوست دارد، 
اداره كنند. شايد طولاني ترين دوره اجراي »هفت« كه متعلق به 
محمود گبرلو بود مشي و رفتار مماشات گونه وي با سینما بود كه 
دوست نداشت چالش چنداني داشته باشد. حال با تجربه نا موفق 
»هفت« در نقد سینما، اين بار قرار است تلويزيون خودش را نقد 
كند. معاون س��یما درباره نحوه اين نقد و بررسي مي گويد: »ما 
برنامه اي طراحي مي كنیم كه پس از سريال هم در تلويزيون و هم 
در دانشگاه صدا و سیما اين نقدها را داشته باشیم. مذاكراتي نیز 
با دانشگاه صدا و سیما در اين مورد داشته ايم اما بايد توجه كرد 
كه بايد اينگونه برنامه ها پس از  به پايان رس��یدن سريال باشد، 
چراكه سريال تا به پايان نرسد همه ابعادش مشخص نمي شود. « 
میرباقري همچنین مي افزايد:  »در داخل دانشگاه صدا و سیما با 
مدير محترم دانشگاه جلسه اي داشتیم تا چارچوب ها تنظیم شود 
و قرار است در داخل خود تلويزيون هم هر شبكه اي كه سريال از 
آن پخش مي شود بنا به سنتي كه از قبل هم وجود داشته است در 
برنامه اي آن را به بوته نقد بكشیم. من فكر مي كنم بهترين هديه 
به هر كسي كه مجموعه اي مي سازد اين است كه در انتهاي كار 
كارشناسان مس��تقل و منتقدي كه در اين زمینه ها وجود دارند 

مطالب شان را بیان كنند.«
آيا تلويزيون كه در برابر نقد سینما تا به حال چند بار تیم اجراي 
برنامه »هفت« را تعويض و در نهايت اين برنامه را تعطیل كرد، 
در برابر نقد درون سازماني مي تواند انعطاف پذيري و سعه صدر 

داشته باشد؟!

طرح سيما براي نقد و بررسي سريال هاي تلويزيوني 

تلويزيون خودش را نقد مي كند
    محمدصادق عابديني

جش�نواره بش�ري با ه�دف ارائ�ه محص�ولات ايراني به 
عن�وان جايگزي�ن كالاهاي فرهنگ�ي خارج�ي در خريد 
س�وغات فرهنگ�ي از مش�هد مق�دس برگزار مي ش�ود. 
مهدي يك پسر، دبیر جشنواره و مدير دبیرخانه سوغات فرهنگي 
زائر آستان قدس رضوي، در نشست خبري اين جشنواره، گفت: 
محصولات فرهنگي در بسیاري از كشورهاي دنیا به عنوان صنعت 
پیشرو مطرح اس��ت و يكي از پنج بازار بزرگ دنیا در كشورهاي 
پیشرفته مي باشد. ما بايد محصولات صنايع خلاق فرهنگي را به 
عنوان محور عملكرد، مدنظر قرار دهیم. وي افزود: اين صنعت چند 
بعد اثرگذار دارد؛ اول بعد فرهنگي، صنايع فرهنگي ابزار انتقال پیام 
هستند. دوم بعد اقتصادي، ظرفیت بالاي محصولات از ايده تا عمل 
كه بیشتر آورده آنها فكر و انديش��ه است تا مواد اولیه و به همین 
دلیل حاشیه سود بیشتر و ظرفیت اشتغالزايي بالايي دارند. ايران 
مدعي اس��ت كه نهاد فرهنگي را به عنوان يك مبنا مدنظر دارد، 
پس طبیعتاً بايد س��رمايه گذاري بیش��تري در اين زمینه انجام 
دهد. يك پسر گفت: طي مطالعه اي كه چند سال پیش در مشهد 
داشتیم، متوجه شديم در گوشه اي از بازار فرهنگي بزرگ كشور 
يعني بازار سوغات زائران حرم رضوي گردش مالي بسیار بالايي 
وجود دارد و 75 درصد بازار را محصولات وارداتي تأمین مي كنند 
در صورتي كه درآمد زيارت امام رضا)ع( بايد براي خودمان باشد. 
وي تأكید كرد: ما در پي تولید و توزيع محصولات فرهنگي شامل 
اسباب بازي، محصولات سمعي و بصري، كتاب، بازي هاي رايانه اي 
و... مرتبط با مفاهیم ديني و موضوع زيارت هستیم، چراكه در اين 

زمینه خلأ هايي وجود دارد و آنچه تولید مي شود كیفیت چنداني 
ندارد. از اين رو برآنیم تا تولید كنندگان را به تولید محصولات با 
كیفیت تشويق كنیم و از آن س��و زمینه هايي را فراهم آوريم كه 
اين محصولات به راحت��ي در اختیار مخاطب��ان اصلي خود كه 
كودكان و نوجوانان هستند قرار بگیرد. به طور قطع اگر اين بازار 
فعال شود، بسیاري از شهرهاي زيارتي ديگر همچون قم و حتي 
عتبات عالیات هم مي توانند سوغات فرهنگي مورد نظر خود را 
تهیه كنند. دبیر جشنواره ملي بشري ادامه داد: به همت مسئولان 
عالي آستان قدس رضوي از سال گذشته با توجیه بزرگ ابعاد اين 
حركت، اقدامات را آغاز كرديم. ما به دنبال ايجاد چرخه تولید و 
توزيع هستیم. بخش هاي ناديده گرفته شده در بخش تولید را بايد 
فعال و در بخش توزيع هم بايد نهادهاي غیرفعال را تقويت كنیم. 
جشنواره فرهنگي بشري، ش��هريورماه در مشهد مقدس برگزار 
خواهد شد. طبق اعلام دبیرخانه جشنواره، اختتامیه بعد از داوري 

آثار در روز 15 شهريورماه برگزار مي شود. 

برگزاري جشنواره بشري در مشهد مقدس 

زائران مشهد مقدس، براي سوغات كالاي فرهنگي ايراني مي خرند

    جواد محرمي
يك عكاس خبري قص�د دارد درباره واقعه 
تروريس�تي مجلس ش�وراي اس�امي كه 
منجر به شهادت تني چند از هم ميهنان مان 
شد يك مستند بس�ازد. او براي مستندش 
نام »ش�رح يك عك�س« را انتخ�اب كرده 
اس�ت؛ عكس�ي كه از همان ابت�داي وقوع 
ماج�را در رس�انه ها و فض�اي مج�ازي 
دست به دس�ت مي ش�د و بيش از تصاوير 
ديگر دي�ده مي ش�د، چراكه ي�ك كودك 
خردس�ال موض�وع اصلي آن عك�س بود. 
س��اتیار امامي در اين باره به »ج��وان« گفت: 
اتفاق��ي در كش��ور م��ا افت��اد و ذه��ن همه 
هموطنان م��ان را درگیر خود ك��رد، واقعیت 
اين اس��ت كه برخلاف خواس��ت تروريست ها 
ما در جنگ رسانه اي نتیجه را برديم، هر چند 
از دس��ت دادن هموطنانم��ان داغ ب��ر دلمان 
گذاش��ت اما به طور كلي اين واقعه تلخ منجر 
به اين ش��د كه خطر گروه هاي تروريس��تي را 
بیش از پیش درك كنیم و نوعي همبستگي در 
میان ملت بیش از پیش ايجاد شود. مقاومتي 
را شاهد بوديم كه در سطح خیابان هاي تهران 
اتفاق افت��اد و اين براي نس��ل جديد ما تجربه 
ت��ازه اي بود، چون نس��ل جوان م��ا ناامني در 
پايتخ��ت در برابر اقدامات تروريس��تي كور را 

تجربه نكرده بود. 
اين عكاس و مستندساز می گويد: دغدغه من 
عكاس��ي و فضاي تصوير در اينگونه بحران ها 
است. از طرفي نیز، داستان عماد به طور حتم 
داستان جذابي از يك تصوير گرفته شده است. 
اگر در آن روز، آن تصوير گرفته نمي شد و امید 
وهاب زاده عكاس خبرگزاري فارس آن لحظه 
را جاودان نمي كرد، ما نه عماد را مي شناختیم و 

نه با مشكلات اين كودك آشنا مي شديم. 
اين عكاس خب��ري مي گويد: ثبت اين تصوير 
سختي هايي داشته و به دلیل كار من در حوزه 
عكاسي، با اين س��ختي ها و دشواري ها آشنا 
هستم و مي دانم كه همین سختي ها است كه 
عكس را تأثیرگذار مي كن��د، به همین خاطر 
سعي كردم كه اين دو مسئله را با هم پیگیري 
كنم و به نوعي مي شود گفت كه داستان عماد 
بهانه اي اس��ت كه ما روي ش��رايط عكاس��ي 

در ايران و ش��رايط كار عكاس��ي در بحران ها 
متمركز شويم. 

امامي در پاسخ به اين سؤال كه آيا اين مستند 
اولین مس��تند حرفه اي اوس��ت، بی��ان كرد: 
مستند »ش��رح يك عكس« اولین مستند من 
در حوزه عكاسي است، اگر چه در حال كار روي 
مستند ديگري به نام »عاشورا در آشوراده«  به 
تهیه كنندگی حامد شكیبانیا ، نیز هستم كه به 

يك مراسم آيیني در شمال كشور مي پردازد. 
وي در خصوص نامگذاري مستندش به »شرح 
يك عكس« گفت: از آنجايي كه همه ماجرايي 
كه ما در حال پرداختن به آن هستیم، با ثبت 
يك عك��س ش��روع مي ش��ود و آن عكس هم 
تصوير معروفي اس��ت كه از عماد گرفته شده، 
به همین خاطر نام فعلي اين مستند را »شرح 
يك عكس« گذاش��تیم، البته نام هاي ديگري 
مانند »امید عماد« نیز به نظرمان رس��ید ولي 
درباره نام نهايي اين مس��تند هن��وز تصمیم 

قطعي نگرفته ايم. 
    تصوير عماد نماد انسانيت و امنيت بود

اين مستندس��از با بیان اينكه مستندش يك 
قسمتي اس��ت، افزود: داس��تان عكاسي ما در 
ايران خیلي جاي كار دارد و امیدوارم آن طور 
كه شايسته اس��ت به آن پرداخته شود، براي 
مثال در زمان دفاع مقدس، ما عكاسان زيادي 
داشتیم كه شايد معروف هم نبودند اما آثارشان 

ماندگار و ثبت شده است. 
امامي با اشاره به نداش��تن تهیه كننده براي 
ساخت اين اثر در خصوص نحوه كارگرداني 
آن عنوان كرد: اين كار مانند ساير كارهاي من 
در حوزه عكاسي اس��ت، با اين تفاوت كه من 
فیلمبرداري اين اثر را انجام مي دهم و اس��م 
اين كار را كارگرداني نمي گذارم، بلكه بیشتر 
يك دغدغه شخصي اس��ت و امیدوارم كه به 

نتیجه خوبي برسد. 
وي درباره مراحل ساخت اين مستند توضیح 
داد: اين مستند از روز بعد از انتشار عكس عماد 
كلید خورد و تاكنون هم ادامه دارد، بخش هايي 
از اين مستند ساخته شده و مراحلي از آن هم 
مانند مصاحبه با وزير بهداشت درباره وضعیت 
عماد و اتفاقاتي كه با اين عكس به وجود آمد، 
هنوز باقي مانده اس��ت و به نظ��رم اين بخش 

از مس��تند هم بس��یار حائز اهمیت است، زيرا 
وزير بهداش��ت، در رابطه با پیگیري مشكلات 
عماد دس��توري داد و با توجه به آن تصويري 
كه منتشر شده، دس��تور وي صادر شده است 
و براي من بس��یار مهم اس��ت كه اين سؤال از 
وي پرسیده ش��ود كه تصوير مذكور چقدر در 
آشنايي وي با عماد و صدور دستور تأثیر داشته 
است. پدر عماد به رئیس جمهور و وزير بهداشت 
نامه نوش��ته بود و درخواستش را مطرح كرده 
بود اما چرا زماني كه اين تصوير منتشر شد، اين 
پیگیري ها صورت گرفت؟ و آيا اگر اين تصوير 
منتشر نمي ش��د، باز هم اين اتفاقات خوب رخ 

مي داد و اين دستورها صادر مي شد؟
امامي عنوان كرد: در اين مس��تند مصاحبه با 
شاهدان عیني بسیار مهم است، ما به دنبال آن 
دو فرد و نیروي نظامي هستیم كه در تصوير، 
در حال كمك به عماد هستند و مصاحبه با اين 
افراد براي ما اولويت دارد، اينكه شرح اتفاق را از 
زبان آنها بشنويم بسیار شنیدني و مفید خواهد 
بود، اما متأسفانه هنوز نتوانسته ام اين افراد را 

پیدا كنم و ارتباطي با آنها بگیرم. 
وي درباره روند ساخت مستند و زمان آماده 
ش��دن آن گفت: اگر قرار باشد قصه عماد هم 
به ش��كل كامل پیگیري ش��ود، قطعاً زمان 
بیشتري بايد براي ساخت اين مستند صرف 
شود زيرا درمان عماد بسیار طولاني خواهد 
بود و داس��تان او، داس��تان كوتاهي نیست. 
اگرچه ممكن اس��ت كه به دلیل وقت اندكي 
كه براي ساخت اين مس��تند داريم، داستان 
عماد به طور كامل پیگیري نش��ود و ممكن 
است ما از عماد عبور كنیم در نهايت با بررسي 
حوزه عكس و تصويري كه گرفته شده است، 

كار مستند را به پايان ببريم. 
امامي با تأكید بر برق��راري ارتباط با دو نیروي 
نظامي كه در نجات عماد دست داشتند، گفت: 
زماني كه چنین حوادثي در جهان رخ مي دهد، 
تصاوير زيادي از اين اتفاقات منتش��ر مي شود 
و ما معمولاً نیرو هاي نظام��ي را مي بینیم كه 
اس��لحه به دس��ت در حال ايجاد ي��ا برقراري 
امنیت هس��تند اما زماني كه تصويري منتشر 
مي شود كه در آن يك نیروي نظامي كار بسیار 
مهم نجات را انجام مي دهد، آن هم نجات جان 
يك كودك؛ اين تصوير فضايش بسیار متفاوت 
خواهد بود و به همین دلیل مصاحبه با دو فرد 
مورد نظر در تصوير بسیار برايمان حائز اهمیت 
اس��ت و امیدوارم افرادي كه به اي��ن دو عزيز 
دسترس��ي دارند بتوانند آنها را ب��ه ما معرفي 
نمايند. تصوير عماد و آن لحظه جاودان شده از 

روز حادثه، نماد امنیت و انسانیت بوده است. 
اين عكاس و فعال فرهنگي كشورمان در پايان 
گفت: قصه عماد به اين تصوير و مستند ختم 
نمي شود، داس��تان او و امثال او ادامه دارد و 
حتي ممكن است اين قصه و امثال آن، پايان 
تلخي نیز داش��ته باش��ند و ما فقط از دريچه 
دوربین خودمان ب��ه اين قص��ه مي پردازيم 
و امیدواري��م پايان ش��یريني ب��راي عماد و 

خانواده اش رقم بزند.

تاش يك عكاس خبري براي ساخت مستندي با موضوع حوادث تروريستي مجلس 

 تجربه مقاومت و وحدت مردم
در حادثه مجلس سوژه یک مستندساز

جشنواره اي كه نيامده رفت!
 اين جشنواره كودكان و نوجوانان نبود كه چند ماه قبل از موعد 
مقرر برگزارشده بلكه مراسم اختتامیه و خداحافظي مديران و 
مسئولان شهر را نمايش مي داد. به همین علت حضور بي رنگ 
كودكان و نوجوانان در آن هويدا بود. كار وقتي تحمیلي مي شود 

جلوه نخواهد داشت. 
انجام يك فعالی��ت هن��ري انگیزه هاي مضاع��ف مي طلبد و 
بالطبع هزينه هايي هم خواهد داشت. جشنواره فیلم كودكان 
و نوجوانان همه ساله در يكي از ماه هاي پايیزي به خصوص مهر 
برگزار مي شد كه قبل و بعد از آن با حواشي هاي متعدد روبه رو 
بود و به نظر مي رسد اين حواشي تكراري مي تواند آثار نامطلوبي 

براي مخاطبان آن كه سرمايه هاي آينده كشورند داشته باشد.
 اين جشنواره در 30 دوره گذشته در جهش گردشي سیر و طعم 
گس اجاره نشیني را در شهرهاي مختلف كشور امتحان نموده 
و در هر مكان با تجربه هاي تلخ و شیريني روبه رو شده و چون 
مخاطبان از قش��ر كودك و نوجوان بوده اند بیشتر نمودار شده 
است. اما تبلیغات وسیع شهرداري اصفهان در واپسین روزهاي 
بدرود ش��وراي ش��هر و ش��هردار از صندلي هاي خود به نوعي 
بزرگنمايي براي نمايش فعالیت ها شباهت دارد كه اين مي تواند 
تیر آخر باشد كه از رفتن حكايت مي كند و ازاين رو سايه سیاست 

بر الوان جشنواره مي چربد! 
در طول اين  يك هفته هر آنچه در برنام��ه اصلي و رديف هاي 
اول س��الن ها مش��اهده مي ش��د حضور مديراني بود كه اكثراً 
تاريخ مصرفش��ان به پايان رس��یده و حالا فصل رخوت دولت 
يازدهم را مي گذرانند و به دنبال مكاني براي تمدد روح و روان و 
طي كردن اوقات غیرمفید و لابي با ديگر همدردان مي گردند و 
اين برنامه ها كه زياد هم جدي به نظر نمي رسند بهترين مكان 

براي رايزني در حال حضور است! 
نگاهي گذرا ب��ه تصويرهاي موجود از برگزاري اين جش��نواره 
يك هفته اي نشان مي دهد كه اكثريت بالاتفاق حاضران افرادي 
تكراري هس��تند كه گويا از اين س��الن به تالاري ديگر و از آن 
مجمع به مكاني تازه مي روند تا در خن��كاي محیط از گرماي 
گزنده و بیش از 40 درجه ش��هر و دلگی��ري روزهاي طولاني 

تابستان فرار كنند!
 به رغم اينكه جش��نواره لقب بین المللي را يدك مي كشید اما 
وسعت تبلیغات آن تنها در رسانه هاي محلي آن هم به صورت 
گسترده مشهود بود به طوري كه بعضي از جرايد روزانه اصفهان 
بیش از نیمي از ظرفیت خود را به رپرتاژ آگهي هاي برگزاري و 
بزرگنمايي مديران شهري اختصاص داده اند كه هنوز هم ادامه 
دارد. البته از حق نبايد گذشت كه در گوشه و كنار همین جرايد 
معتبر محلي تیترهايي تحت عنوان »شلوغي هاي واقعي و كاذب 

در جشنواره كودكان« به كار برده شده! 
اين در حالي است كه در نشريات سراسري تلاش چنداني براي 
انعكاس آن نشده است! تنها نقطه اتكاي اين جشنواره در سطح 
كشور حضور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در آيین اختتامیه آن 
بود كه اگر نبود اين جشنواره تنها يك رويداد كاملًا محلي جلوه 
مي كرد نه مراسم بین المللي كه با اين حضور يك ساعتي وزير، 

اندكي رنگ كشوري گرفت!
 مديران شهري و بعضاً استاني سعي فراوان نمودند با حضور در 
كلیه برنامه هاي آن حاشیه فصل غیرپیك را كمرنگ نمايند اما 
نتوانستند شور و ش��عفي را كه عصاره اينگونه جشنواره هاست 
به فضاي آن بازگردانند! چه خوب ب��ود برگزاري اين رويداد با 
تعجیل و سیاست عجین نمي شد و به جاي تیرماه گرم و خلوت 
و خالي از مخاطب كه دقیقه 90 تحويل و تحول است به آذر يا 
اسفند كه مملو از شورونشاط و تحرك دانش آموزان مي باشد 

محول مي شد. 
دبیر اين جشنواره به اصطلاح بین المللي كه حالا محلي از آب 
درآمده در مراس��م اختتامیه آن طي س��خناني اظهار داشت: 
»ديگر جابه جايي جش��نواره كودك اتفاق نمي افتد و محل آن 
تغییر نمي كند!« علیرضا رضاداد ادامه داد: خوشحالیم بااينكه 
در فصل تابستان بوديم ولي استقبال پرشوري از اين جشنواره 

همراه بانشاط خاصي در شهر اصفهان ايجاد شد!
 وي افزود: اين تاريخ و اين اس��تقبال نشان داد تاريخ مناسبي 
را انتخاب كرده بوديم و اين مهم بسیار موضوع خوبي بود كه 
خوشبختانه به خوبي انجام شد. وي با بیان اينكه اين جشنواره 
در اصفهان پاي��دار خواهد ب��ود افزود: جابه جايي جش��نواره 
كودك اتفاق نمي افت��د و محل آن تغییر نمي كن��د. كه البته 
هیچ ماست بندي نمي گويد ماست من ترش است! كه بايد از 
كودكان و نوجوانان كشور نه جهان پرسید آيا خبردار شده اند 
جش��نواره اي به نام آنها و با حضور مديران شهري در اصفهان 

برگزار شده است يا نه؟! 
سري به عقبه آن زده تا متوجه شوند بارها در اصفهان، كرمان، 
همدان و تهران ادعاي ثبوت محل جش��نواره تأيید شده اما به 

مرحله اجرا درنیامده است! 
البته بد نیست شوراي محترم شهر اصفهان قبل از پايان دوره 
مسئولیت خود نموداري از كم و كیف برگزاري جشنواره سي ام 
بر اساس هزينه هاي انجام شده تهیه كند و در اختیار مردم قرار 

دهند كه جنبه رپرتاژ يا آگهي نداشته باشد!
* روزنامه نگار پيشكسوت

حكمت 35 :

مَنْ أسَْرَعَ إلِیَ النَّاسِ بمَِا يكَْرَهُونَ قَالوُا 
فِيهِ بمَِا لَا يعَْلَمُونَ .

كس��ی در انجام كارى كه م��ردم خوش 
ندارند، ش��تاب كن��د ، درب��اره او چیزى 

خواهند گفت كه از آن اطلاعی ندارند.

حسن روانشيد*     یادداشت

شورايي براي مجوز دار كردن تئاتر هاي بي مجوز
بعد از آنكه معاونت س�ينمايي وزارت ارش�اد ش�ورايي را ب�راي تعيين تكليف 
فيلم هاي توقيفي راه اندازي كرد، اين بار قرار اس�ت ش�وراي مشابهي در تئاتر 
تشكيل شود؛ شورايي كه مي خواهد مشكات تئاترهايي را كه به نحوي مجوز 
اجراي ش�ان با مش�كل روبه رو اس�ت، حل و كمك كند تا اجرا داش�ته باشند. 
بعد از آنكه دفتر موس��یقي وزارت ارش��اد با اجراي يك خواننده زير زمیني در تئاتر 
»لامبورگیني« مخالفت كرد، معاون هنري ارشاد، پیشنهاد راه اندازي شورايي را براي 

رفع چنین مشكلاتي ارائه كرد. 
علي مرادخاني ديروز در جمع خبرنگاران گفت: معمولاً بخشي از كارها را حوزه تئاتر 
و بخشي ديگر را حوزه موسیقي مجوز مي دهد. شايد به اين نتیجه برسیم كه شورايي 
مشترك داشته باشیم تا اين شورا با تسلط بر هر دو فضا بتواند مجوزهاي لازم را در اين 
زمینه صادر كند. مرادخاني ادامه داد: به اين نكته توجه كنید كه مجوز، اصل موضوع 
است يا محتواست كه مهم است. گاهي هنرمندي مي خواهد پرفورمنسي را اجرا كند 
كه نمادهاي مختلفي دارد. ما به اين نمادها وارد نمي شويم. ما بايد در بخش نظارت 

پالايش درستي داشته باشیم. 
معاون هنري وزير ارشاد تأكید كرد: براي اينكه بتوانیم اين موضوع را اداره كنیم، شايد 
همین ايجاد شوراي مشترك بهترين كار اس��ت. الان در كنسرت ها و هنگام اجراي 
موسیقي، هنرمند نقاش يا خوشنويس در كنار صحنه براساس آن اجرا، اثري را ايجاد 

مي كند. پس پیوند میان هنرها بسیار است. بنابراين ما بايد خود را به روز كنیم. 
تجربه راه اندازي شورايي براي تعیین تكلیف فیلم هاي توقیفي باعث رفع توقیف برخي 
از فیلم هايي شد كه سال ها به دلايل مختلفي در توقیف بوده اند، پیشنهاد راه اندازي 
شورايي مشابه در تئاتر هم مي تواند جاده صاف كن رفع توقیف آثار نمايشي باشد كه 

مجوز اجراي آنها دچار مشكل شده است.

   فرزين ماندگار
طي چن��د روز اخیر به بهانه س��الگرد فتن��ه 18 تیر برخي 
رس��انه ها و كانال هاي تلگرامي به ش��دت مشغول برجسته 
كردن دروغ هايي بودن��د كه دو دهه قب��ل در روزنامه هاي 
زنجیره اي انتش��ار مي ياف��ت. در می��ان دروغ پردازي هاي 
رس��انه هاي جیره خوار تصوي��ري هم از مس��عود ده نمكي 
انتشار يافت كه اين كارگردان انقلابي كشورمان را باتوم به 
دست در جايي شبیه به زندان نشان مي داد. آنهايي كه فیلم 
اخراجي هاي 2 را ديده اند احتمالاً با ديدن اين تصوير متوجه 
شیطنت دروغ پردازان رسانه اي شده اند چراكه تصوير مذكور 
متعلق به فیلم اخراجي هاي 2 و لوكیش��ن اردوگاه اس��راي 

ايراني در عراق است. 
اين تصوير تقطیع شده بلافاصله با واكنش مسعود ده نمكي 
در فضاي مجازي مواجه ش��د. كارگردان س��ري فیلم هاي 
اخراجي ها در پستي در اينستاگرام نوشت: »وقتي شیطنت 
يك ع��كاس س��ر صحنه فیل��م تیت��ر س��ايت ها ي مدعي 
روش��نفكري و باعث قضاوت ديگران مي ش��ود. اينجا كوي 
دانشگاه است نه سر صحنه فیلم باور كنید! اخلاق كیلويي 
چند؟ اين شتر دروغ پردازي در خانه همه مي خوابد دير و زود 
دارد سوخت و سوز ندارد! بعضي ها با سكوتشان آن روز توقع 

دفاع نداشته باشند. آسیاب به نوبت. ان الله معنا«
دو گانه خش��ونت طلبان و اعتدالگرايان يك��ي از اصلي ترين 
راهبردهايي است كه يك جريان سیاسي از نیمه هاي دهه 
70 آن را در فضاي اجتماعي كشور تئوريزه و اجرا مي كرد. 
»چماقداران« و »لباس شخصي ها« اصطلاحاتي بود كه آن 
زمان به منظور دو قطبي س��ازي در فضاي جامعه از س��وي 
روزنامه هاي زنجیره اي بس��یار پر كاربرد ب��ود. اين رويكرد 
همچنان در فضاي سیاسي كش��ور براي برخي جريان هاي 
سیاس��ي كاربرد دارد و از اين طريق به دو قطبي سازي هاي 

كاذب براي سوء استفاده هاي سیاسي دامن زده مي شود. 
مسعود ده نمكي بیش از دو دهه است كه به عنوان يك فعال 
فرهنگي در عرصه كشور مطرح است. او پیش از ورود موفق 
و خیره كننده اش در سینما و فیلمس��ازي سال ها در فضاي 
مطبوعاتي كشور به شكلي جدي حاضر بود و داستان سختي 
و مش��كلات كار مطبوعاتي در آن دوران را نقل كرده است. 
اينكه به تنهايي و در آپارتمان ش��خصي اش اقدام به انتشار 
هفته نامه مي كرده و امكانات كم باعث نش��ده دست به كار 
فرهنگي و مطبوعاتي نزند. سال ها بعد كه مسعود ده نمكي 
تصمیم گرفت سینما را هم تجربه كند خیلي از روشنفكراني 
كه سینما را ملك پدري خود قلمداد مي كردند با حضور او در 

سینما مخالفت كردند و براي همین عده اي تنها راه تخريب او 
را ترور شخصیت او تشخیص دادند. بهترين كار هم اين بود كه 
به او برچسب چماقداري بزنند اما توفیقات سینمايي او در رقم 
زدن ركورد بیشترين مخاطب براي فیلم اخراجي ها سبب شد 

تیغ ضد انقلاب و شبهه روشنفكران مقداري كند شود. 
ده نمكي بیش از دو دهه با س��ري فیلم ه��اي اخراجي ها و 
فیلم رس��وايي در صدر فیلمس��ازاني قرار داشت كه آثارش 
به س��ینماي مرده و بي روح ايران رونق مي بخشید. هر چند 
س��ینماي او دقیقاً آن چیزي نبود كه مت��ر و معیاري براي 
س��ینماي انقلاب باش��د اما از آنجا كه او نبض تماش��اگر را 
شناخته بود و برخي مضامین و موضوعات كه مسئله جامعه 
بود را به شكلي عامه پسند و همه فهم در آثارش بیان مي كرد، 
اغلب مورد حمايت دوستداران سینماي انقلاب واقع مي شد.  
اين روزها انتش��ار تصويري از پشت صحنه فیلم اخراجي ها 
دستاويزي براي حمله مجدد به اين سینماگر انقلابي شده 
اس��ت، تصويري كه البته ربطي به وقايع تلخ تیر س��ال 78 
ندارد ولي ضد انقلاب كه از هر دستاويزي براي دروغ پراكني 
استفاده مي كند از آن براي تخريب چهره فیلمسازي انقلابي 
بهره برده است. دروغ هاي سايت ها و كانال هاي ضد انقلابي 
چون آمد نیوز كه با توسل به قلب واقعیت رخ مي دهد بي شك 
مخاطبان آزاديخواه اين مجموعه هاي مرتبط با دشمنان ملت 

را از وزن صداقت و نیات آنها آگاه مي سازد. 
مس��عود ده نمكي را بايد يكي از معدود افرادي دانس��ت كه 
بیش از دو دهه پی��ش متوجه اهمیت فرهنگ در بس��ط و 
گسترش تفكر انقلاب اسلامي شد و همه بضاعت خود را به 
كار برد تا گوشه اي از خلأ فرهنگي گفتمان انقلاب را پر كند 
و الحق والانصاف كارنامه او نشان مي دهد كه در اين عرصه 
موفق عمل كرده است. ديروز جهت آتش رسانه اي دشمن به 
سمت اين كهنه سرباز آتش به اختیار عرصه فرهنگ انقلاب 
نشانه رفت. تاريخ نشان داده تیر ضد انقلاب معمولاً در چنین 

مواقعي با هوشیاري جبهه خودي كمانه مي كند. 

 تاش ضد انقاب
 براي تخريب مسعود ده نمكی

تاش ضد انقاب براي تخريب مسعود ده نمكی
اخاق كيلويی چند؟

    خبر


